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Positief het nieuwe jaar tegemoet

A
ls de dagen korter worden, kijken we graag weemoedig terug op het afgelopen 
jaar. Ik spreek vast niet alleen voor mezelf als ik zeg dat ik 2020 het liefst  
zo snel mogelijk achter me wil laten. Allemaal hebben we genoeg van de  
beperkingen die de pandemie met zich meebrengt. Maar 2020 was ook het jaar 

van de wetenschap en haar bijdrage aan de strijd tegen corona. Reden om het jaar toch 
positief af te sluiten is dat het erop lijkt  dat we al heel snel kunnen beginnen  
met het vaccineren. Een mooi vooruitzicht voor 2021.

Als ik terugkijk op 2020, zie ik zeker ook mooie aspecten: Tijdens de eerste golf de 
terechte waardering voor de zorg, bijvoorbeeld. Verder de verschillende mogelijkheden 
om digitaal met elkaar verbonden te zijn. En de manier waarop het hele onderwijs – van 
primair tot en met wetenschappelijk – zich heeft aangepast aan de beperkingen. En nee, 
het ging niet meteen van een leien dakje, maar al die onderwijscollega’s hebben laten 
zien dat ze  creatieve manieren kunnen bedenken om leerlingen en studenten verder  
te helpen.  

Zelf heb ik ook een ander jaar achter de rug dan ik voor ogen had. Ik heb bijvoorbeeld 
veel minder tijd doorgebracht in vliegtuigen naar en van internationale congressen.  
In plaats daarvan heb ik een aantal online evenementen bijgewoond. Dat is een stuk 
duurzamer dan dat ik voor een paar uurtjes naar Japan reis. Bovendien kunnen  
wetenschappers met een smalle beurs deze online congressen ook bezoeken. Zo  
kunnen we allemaal lessen trekken uit onze eigen ervaringen in 2020.

Ik denk ook even terug aan de fijne momenten van 2020. Aan de mooie start die we  
hebben gemaakt met het instellen van vijftien nieuwe Aletta Jacobs Leerstoelen voor 
vrouwelijke wetenschappers. Aan de Spinozapremie en Stevinpremie voor onze  
hoogleraren Pauline Kleingeld en Linda Steg. Aan al die Veni-, Vidi- en Vici-beurzen  
die door NWO aan Groningse onderzoekers zijn toegekend. En natuurlijk aan de  
bekendmaking van de eerste Ben Feringa Impact Awards die in 2021 worden uitgereikt 
aan prachtige projecten als de ‘Ocean Grazer’ en ‘Ivy One’. Ondanks corona is het  
academische leven doorgegaan en hebben we ons niet laten tegenhouden door de 
pandemie. 

2020 was voor mij ook het jaar dat ik opeens tijd had voor mooie boeken. Tijdens de 
lockdown in het voorjaar gunde ik mezelf de tijd om uitgebreid te koken en lange  
wandelingen te maken. Ik krijg zeker geen heimwee naar 2020, maar ik hoop wel  
dat we de positieve lessen van 2020 koesteren. Ik wens alle alumni, studenten en  
medewerkers toe dat we het nieuwe jaar hoopvol en sterker ingaan. 

Cisca Wijmenga, rector magnificus  
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coronapandemie, en de klimaatverandering, 
groeit wereldwijd de extreme armoede weer.’

Goed nieuws
Het klimaatakkoord van Parijs in 2015 
was ‘een landmark’, zegt Verkooijen, die 
er zelf bij was in Frankrijk. De internati-
onale gemeenschap verbond zich aan een 
klimaatopwarming van maximaal twee 
graden en bij voorkeur minder dan 1,5 graad. 
Cruciaal was wel dat elke vijf jaar de plannen 
worden aangescherpt om dat doel te kunnen 
behalen. Door de pandemie is de klimaattop 
in Glasgow opgeschoven naar eind 2021. 
Dán moet geleverd worden. 

Maar de afgelopen tijd was er al goed nieuws, 
zegt Verkooijen. ‘De nieuwe premier in 
Japan, Yoshihide Suga, heeft afgekondigd 
dat zijn land met veel verdergaande klimaat-
doelstellingen komt dan ooit eerder. China 
kondigde aan klimaatneutraal te willen zijn 
in 2060. Zuid-Korea, dat drijft op de kolen-
industrie, heeft de klimaatneutraliteit ook 
omarmt. Dat is revolutionair. In vijf jaar tijd 
zie je grote economieën die kant op bewegen. 
De vraag is: is dit voldoende en op tijd? Ik 
bedoel: 2060 is niet morgen of overmorgen.’

Climate Adaptation Summit
Eind januari organiseert het GCA een Climate 
Adaptation Summit in Nederland. Onder 
meer is er op 22 januari een wetenschappe-
lijke conferentie in Groningen, tijdens de 
Klimaatadaptatieweek Groningen, waarbij 
Ban Ki-moon aanwezig zal zijn. Enkele 
dagen later levert ook bondskanselier Angela 
Merkel een bijdrage aan de top. Bovendien 
wordt er een jongerenfonds gelanceerd, 
waarop vanuit alle hoeken van de wereld 
aanspraak kan worden gedaan. Verkooijen: 
‘Stel, ik ben een jongere uit Accra en ik wil 
iets doen in de landbouwsector, dan kan 
ik me bij dat fonds aanmelden, krijg ik een 
subsidie en word ik begeleid door het GCA. 
Daarnaast ontwikkelt de RUG een master-
programma. Dat is niet alleen voor master-
studenten uit Nederland relevant, maar juist 
ook voor jongeren uit het globale Zuiden. Er 
zit namelijk een gratis online deel bij. Want 
er is voor ons één doelgroep extreem belang-
rijk, en dat zijn de jongeren. Alleen samen 
kunnen we het klimaatvraagstuk oppakken.’

‘Door de coronapandemie, 
en de klimaatverandering, 

groeit wereldwijd de extreme 
armoede weer’


